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קייטרינג כשר למהדרין

לכל סוגי האירועים
שבתות חתן, אזכרות ועוד...

 כל הבשרים חלק שיטת בית יוסף, כל הסלטים מהדרין חסלט

ניתן להזמין גם אירועים בכשרויות הבד"ץ הרב מחפוד ועטרה
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פרשת וירא | עמוד 4

אברהם אבינו יושב בגרר, מקומם של הפלשתים. אבימלך שומע ורואה את גדולתו 
של אברהם אבינו, במיוחד אחרי נצחונו על האימפריה הבבלית )כפי שלמדנו בפרשה 
הקודמת(. הוא גם שמע על השבועה שנשבע הקב"ה לאברהם: שארץ ישראל, 
וגם מקום ישיבת הפלישתים בכלל, יהיו נכבשים תחת זרעו של אברהם. ומכיוון 
שאברהם נעשה אדם גדול ובעל עוצמה )שליט של ממש(, חשש מפני הבאות - פן 
יקום עליו ויגרשהו מן הארץ. לכן, אבימלך פונה לאברהם ומבקש ממנו שיעשה 
עמו חסד, כפי שהוא עשה איתו עד כה )שנתן לו לשבת בארץ(. הוא מבקש ממנו, 
שלא ייגע בו לרעה וישאיר אותו על מקומו וכן ביקש לזרעו הבאים אחריו. אברהם 
אבינו, שהוא כולו חסד, כאשר שומע בקשה של עשיית חסד מתרצה מיד: "ויאמר 
אברהם אנוכי אשבע". התחייבות אברהם הייתה לעוד ארבעה דורות אחריו, כפי 
שאמר הכתוב "אם תשקור לי ולניני ולנכדי". למעשה, אברהם כורת ברית וחותם 
ויתור על שטחים משטחי ארצנו. חז"ל אומרים שהשבועה הזו עמדה לנו לרועץ 
עד ימי דוד המלך, שלא יכול היה לכבוש את ירושלים, מחמת אותה שבועה שקיבל 
הנין של אבימלך שישב אז בירושלים. ורק לאחר פטירתו כבשה דוד מן הייבוסי. 

א. מהגמרא )ב"ב דף צ"ז ע"א( מוכח בדבריו של הרב זוטרא שרק יין הכשר לנסכו 
על גבי המזבח הוא יין הכשר לקידוש ולהבדלה.

יין אינו ראוי  שריחו רע, או שהיה מגולה כל הלילה למרות שיש בו טעם  יין  ב. 
לקידוש והבדלה משום: 'הקריבהו לפחתך הירצך או הישא פניך' וכל שכן שאינו 

ראוי לקידוש לפני מלך מלכי המלכים הקב"ה.
ג. יין ששהה לילה שלם בלי כיסוי מתחילת הלילה ועד סופו ואפילו יש לו טעם יין אין לקדש 
עליו. אולם בקבוק יין פתוח שהיה מונח במקרר נחשב ליין מכוסה ומותר לקדש עליו.

ד. היה ובכל זאת קידש על יין שריחו רע או יין מגולה, האחרונים חולקים אם המקדש 
יצא ידי חובת קידוש אם לאו. והגאון חיד"א זצ"ל בספרו "ברכי יוסף" סובר שלא 

יצא ידי חובת קידוש וצריך לחזור ולקדש על יין כשר.
ה. לגבי יין מבושל ישנה מחלוקת פוסקים מה מברכים עליו 'שהכל' או 'גפן'? דעת 
חלק מהראשונים )הרא"ש, התוס' בפרק המוכר פירות במסכת בבא בתרא, הסמ"ק, 
הרמב"ן והרשב"א( שיש לברך 'בורא פרי הגפן' ודעת ראשונים אחרים )רשי"י ז"ל 

והר"ש( יש לברך על יין מבושל 'שהכל'.
ו. הרי"ף בתשובותיו )תשובה רצ"ה( אומר: אם היין רתח רתיחה אחת אין מברכים עליו 
'גפן' אלא 'שהכל' משום שאחרי בישולו יורד הוא בטעמו ובחשיבותו ואינו ראוי לקידוש.
ז. הרמב"ם לא אומר מפורשות שיש לברך על יין מבושל 'שהכל' והאחרונים חלקו 
בכוונת דבריו. אולם ידוע בפסיקה שכאשר הרמב"ם לא גילה דעתו בפירוש יש 

לבדוק מהי דעת הרי"ף, רבו של הרמב"ם, בנושא המדובר.
יש  ולדעתו  והרמב"ם  הרי"ף  כדעת  שלא  ערוך"  ה"שולחן  בעל  מרן  דעת  ח. 
הירושלמי  דברי  על  סומך  לדבריו: שהוא  והטעם  מבושל  יין  על  'גפן'  לברך 
'גפן' ואלו הבבלי שותק ולא מביע דעה בנושא. יין מבושל  שאומר לברך על 
השאלה: הרי מרן כותב בהקדמתו לספרו "בית יוסף" שיש לפסוק  ט. ונשאלת 
להלכה לפי דעת רוב שלושת עמודי עולם: רי"ף רמב"ם ורא"ש. דהיינו, לדוגמא, אם 
שניים יאמרו שאין לברך על יין מבושל 'גפן' אלא 'שהכל', כך צריכה להיות ההלכה 
למעשה ומדוע כאן שינה מרן מהכלל שקבע ואמר שצריך לברך 'גפן' על יין מבושל?

י. ניתן לתרץ ולומר תשובה א': מרן לא ראה את תשובות הרי"ף 
שנדפס כמה דורות אחריו.

יא. תשובה ב': הגמרא במסכת ברכות )דף מ' ע"א( דנה בדיני 
טעות בברכת הנהנין, והפוסקים כתבו שם לגבי דין ירקות 
שראויים לאכילה חיים ואכלם מבושלים ברכתם 'שהכל', ואם 
עיקר אכילתם מבושלים ואכלם חיים ברכתן 'שהכל' גם כן, ואם 

בכל זאת בירך עליהם 'בורא פרי האדמה' במקום 'שהכל' - יצא, כיוון שהם פירות 
האדמה ואין שקר בדבריו של המברך, כמו כן לגבי יין מבושל שאף הסוברים לברך 

עליו 'שהכל' אם בירך 'גפן' - יצא, שסוף סוף מן הגפן הוא בא.
אולי  מבושל,  יין  על  לברך  מה  חלוקים  הפוסקים  הרי  לשאול  ניתן  עוד  יב. 
נפעיל כאן את הכלל ההלכתי של ספק ברכות להקל ונברך עליו 'שהכל' ולא 
אם  ספק  יש  כאשר  מדבר  להקל  ברכות  ספק  של  שהכלל  והתשובה:  'גפן'? 
מסתפקים  אלא  לברך  שצריך  מודים  כולם  כאן  אולם  בכלל,  לברך  צריך 
להקל. ברכות  ספק  הכלל  כאן  שייך  ואין  'שהכל'?  או  'גפן'  לברך  אם 
יג. יין שעשו אותו מתערובת מים וצימוקים, יש לברך 'גפן' ואפשר לקדש ולהבדיל 
עליו, אולם יש להקפיד שלצימוקים תהיה לחלוחית ושלא יהיו יבשים )יין שנעשה 

מצימוקים יבשים מברכים עליו 'שהכל'(.
יד. היחס בין המים לצימוקים על מנת להחשיבו כיין, צריך להיות אחד מים ומולו 
אחד צימוקים. יש   להשרות את הצימוקים במים שלושה ימים ואחרי כן יהיה  לזה 

דין יין אמיתי כמו כן יש להקפיד למשוך את הצימוקים מהיין.
טו. יש מחלוקת בפוסקים לגבי דין יין של צימוקים שבושלו במים יש הסוברים שיש 

לו דין יין ויש הסוברים שלא.
יין רגיל במים יש בזה כמה דעות בפוסקים. מרן אומר  טז. לגבי אלה המוזגים 
שבזמנינו התישו את כח האדמה  והיינות שלנו רפויים אבל הוא לא כותב את 
יין ושש חלקים  שיעור המזיגה במים. הרמ"א כותב ששיעור המזיגה הוא אחד 
מים ואלו הרבה אחרונים )כגון: עולת התמיד, האליהו רבה, מחצית השקל, פרי 

מגדים ועוד( כותבים שאין לברך על יין 'גפן' אם רובו מזוג ממים 

איסור מסירת שטחים     רב קהילת "אוהל משה", הרב איתמר לוי הי"ו 

מדיני היין לקידוש והבדלה     המרא דאתרא, רב העיר הרה"ג שלום לוי שליט"א

                            "אשר פיהם דיבר שוא"
תוך כדי חתימת החוזה, אברהם מוכיח את אבימלך על באר המים 
שגזלו ממנו עבדי אבימלך. מעניין לראות תגובתו המתממת של 
אבימלך: "לא ידעתי מי עשה את הדבר הזה". ומיד פונה לפיכול, 
הרמטכ"ל שלו, במבט חריף: "וגם אתה לא הגדת לי?!" פיכול 
מצידו לא מתבלבל ומשיב: "וגם אנוכי לא שמעתי בלתי היום". 

כמובן, שהכל בלוף אחד גדול ובכל זאת אברהם אבינו כורת עמם ברית. אנו יכולים 
לראות שהפלשתינאים של ימינו, הם ממש ממשיכי דרכם של הפלישתים של הימים 
ההם. וכפי שאומרים חז"ל עליהם את הפסוק: "אשר פיהם דיבר שוא וימינם ימין שקר".

נסיון העקידה כעונש
תגובת השם יתברך, לא איחרה מלבוא, "ויהי אחר הדברים האלה והאלקים ניסה את 
אברהם". מסביר הרשב"ם )נכד רש"י( 'שהקב"ה קינתרו וציערו, ניסה מלשון מסה 

המשך בעמוד 2 <ומריבה'. כלומר, הקב"ה אומר לאברהם, הרי נתתי לך את הבן 

המשך בעמוד 3 <

פינת הילדים | יוסי אלימלך

שַׁבָּת שָׁלוֹם יְּלָדִים יקרים!

אברהם עשה ברית מילה בגיל תשעים ותשע שנה, כעת הוא לא מרגיש 
טוב, חלש, חולה. אמרה שרה: "אברהם כנס לאוהל חם מאוד בחוץ ואתה 
חלש וחולה". אברהם עונה: "אני מחכה לאורחים, מצוות הכנסת אורחים 
חשובה מאוד". ראה הקב"ה את צערו והוא בכבודו ובעצמו טרח ובא 
לבקר את אברהם מפני שהוא חולה, ושולח שלושה מלאכים מחופשים 
לבני אדם לבוא לאוהל אברהם. מיד כאשר ראה אברהם את האורחים 
מרחוק רץ לקבל את פניהם ואז הוא פונה לקב"ה: "בבקשה, תמתין לי 
עד שאני יקבל את האורחים" והקב"ה המתין. מיד אברהם הלך לשרת 

את האורחים. את ההמשך תקראו בפרשה. 

1. על חשיבות "מצוות ביקור  מכאן אנו למדים שני מצוות חשובות: 
חולים" שזה מאוד משמח את החולה וגורם לו להיות בריא. 2. על חשיבות 

"מצוות הכנסת אורחים" שגדולה הכנסת אורחים מהקבלת פני שכינה. 

חידודון:

אנחנו לא רואים אפילו עם משקפיים. על מי מדובר?  פרק י"ט.            

את התשובות ניתן לשלוח עד יום שני למספר: 0524833248

תיקון המידות | הרב עדיאל כהן

התגברות על כעס

בשבוע שעבר למדנו על כעס. ראינו שמידת הכעס היא אחת המידות הנוראיות 
ביותר, יחד עם זאת, מצאנו כעס שנובע מהתורה "ריתחא דאורייתא". 

איך נתגבר על הכעס?

מלבד עבודת המידות הפשוטה והיומיומית, של התגברות על ההתפרצות 
ושליטה עצמית, האדם צריך לסגל לעצמו מחשבה שמה שאינו מוצא חן 
בעיניו, וגורם לו לכעס, אינו דבר שסתם נמצא במציאות. הקב"ה בכבודו 
ובעצמו מייצר לנו לעיתים הגבלות למיניהם, ומטרתו היא להביא אורה 
עליונה לכלל המציאות. רק על מה שהוא חשוב, יש הגבלות, ודברים 

המונעים את השגתו הפשוטה. 

ולכן, אל לנו לכעוס מהמפגש עם מציאות שאינה מסתדרת לדעתנו. 
עלינו להתגבר, ולדעת שהכל הוא חלק מההנהגה האלו-הית. )עפ"י 

מידות הראי"ה, כעס( 

ליקוטי מוהר"ן | תורה א'

הסוד בשמות רבי נחמן ורבי נתן

בתחילת התורה אומר רבנו שאפשר לזכות לחכמה )החכמה האלוקית – 
השכל שבכל דבר(  ע"י בחינת נ שהיא בחינת ספירת המלכות, שהיא בחינת 
הלבנה, שאין לה מעצמה כלום והיא רק כלי לקבלת אור החמה )החכמה(. 

כך גם באות נ, כאשר היא שוכבת על גבה, היא נראית כמו כלי. זו בחינה 
אחת של האות נ' להיות כלי לקבלת החכמה.

אבל יש גם נון סופית – ן , שהיא יורדת מתחת השורה וזה מרמז על בחינה 
נוספת שבאות נ, בחינה של להעביר הלאה את החכמה שהצלחת לקבל. 

בספר "שער הליקוטים" מסופר רמז לעניין בשמו של רבנו, נ-ח-מ-ן, 
שמתחיל ב-נ שהיא הכלי לקבל את החכמה האלוקית, באמצע יש 
מ-ח – שרבנו ע"י הכלים שקיבל בתיקון ה-נ זכה לקבל את ה- מח, אור 
החכמה. השם נגמר ב – ן המרמזת על מה שהכין את עצמו רבנו להמשיך 

את התורה שלו ולהנחיל אותה לשאר הדורות.

בסוף התורה מספר לנו רבנו בחינה של אות נוספת, האות ת, שהיא 
מבחינת חקיקה בלב )התלמיד( המקבל.

מי שבעיקר קיבל את התורה של רבנו היה רבי נתן, ששמו מתחיל ב- נ 
המקבלת ככלי את החכמה מה – ן של רבי נחמן. בהמשך מגיעה האות 
ת המעידה שהדברים נחקקו בליבו של רבי נ-ת-ן ואז השם נגמר ב- ן, 
מה שהעביר לנו רבי נתן את תורתו של רבנו )בספרים שכתב בשם רבנו, 

כגון: ליקוטי עצות, ליקוטי תפילות..(. 
בפרס לחידודון זכה: אורי ניסים וענונו בתספורת אצל עודד מספרת מוזהֿ
בכרטיסי פחית זכו: נסיה טוהר קבסה, אמונה יהודית וענונו, אליאור דהן, ספי רז

תודה לתורמים: עודד מספרת מוזה על הפרס לחידודון
ורפאל דהן, מכון 'עטרת סתם', על כרטיסי הברד לזוכים

מאור - 0525391942

מורה לנהיגה
אוטמטי ´ רגיל

קובי רידי

∞∑∑≠∑πµ∞≥∞∂ Æטל
∞µ∞≠µ∑∞∑∞≥∑ Æנייד

kobi.ridi@gmail.com Æמייל

אזור תעשיה דרומי )מתחם one( קרית שמונה
טל. 04-6905595 | נייד יוני דהן: 050-5228400

האולם החדש של הצפון

בניין רווה, טל': 046392510

זמני כולל 'בית יהודה' – 'מערת עדולם'

שבתשישיחמישירביעישלישישניראשון

19:00
הלכות שמירת 

הלשון
לימוד שירת 

הבקשות
הלכות שמירת 

הלשון
הלכות שמירת 

הלשון
הלכות שמירת הלשון

10:45 – שיעור בדף 
היומי – מסכת בבא 

קמא

שיעור בבן איש חי 
עם המרא דאתרא, 

לאחר תפילת 
מנחה הלכות תפילה19:15

20:00 -הלכות 
תפילה

הלכות שבתהלכות שבתהלכות תפילה

מוצ"שערביתערביתערביתערביתערבית21:00

21:25
שיעור בדף היומי – 

מסכת בבא קמא
שיעור בדף היומי – 

מסכת בבא קמא
שיעור בדף היומי – 

מסכת בבא קמא
שיעור בדף היומי – 

מסכת בבא קמא

שיעור בדף היומי
בכל מוצ"ש השיעור בדף היומי מתקיים 

בשעה 21:00 

22:10 - שיעור מיוחד בספר 
מלכים. עד 23:15.

ניתן להקדיש את השיעורים להצלחה, 
לרפואה או לע"נ

העלון מוקדש לרפואתם ולזיווגם של:

 עמית מיימון בן אסתר ארבל בת סיגל מאיר בן חנינה אידה אזרן בת סולטנה

  פנחס מיכאל בן חנה פנינה והדס אלביליה אריאל ויוסף בני דנה



אשת חיל | הגב' אסנת יעקב 

פינת הלשון | ר' אלעד אליהו

רבי עקיבא אמר, "ואהבת לרעך כמוך זה כלל גדול בתורה", האהבה היא 
היסוד והקיום לעולם כולו. "כל סדר בריאת העולם וקיומו בהמשך הדורות 
הוא ע"י "מידת האהבה" )נתיבות שלום(. אנו יודעות שבהמ"ק השני נחרב 
על שנאת חינם, וזאת מפני שהשנאה עומדת בניגוד לתכלית הבריאה 
ומערערת את יסודות העולם. על כן גם נאמר שאין דבר שנוא על הקב"ה 

יותר מהמחלוקת, שהיא ההיפוך הגמור למידת החסד והאהבה.

אברהם אבינו הגיע למידה כזאת של אהבה, עד שנהיה בעצמו מרכבה 
לספירת החסד. מאברהם אבינו מתחיל תיקונו של עולם. אדם הראשון 
קלקל ואברהם התחיל את עולם התיקון. אברהם אבינו השריש בעמ"י את 

אהבת ה' ואהבת הבריות, לכל הדורות.

הפרשה מגלה איך באמצעות הניסיונות הגדולים שעמד בהם, הפך אברהם 
אבינו לסמל החסד והאהבה לכל הדורות. הרמב"ן אומר שמעלתו הגדולה 
של אברהם אבינו לא נבעה מכך שקיים את כל התורה כולה עוד בטרם 
שניתנה, אלא בזכות העמידה בניסיונות. מה עניין הניסיונות של אברהם 

אבינו ומה עניין הניסיונות שכל אחת עוברת במשך כל ימי חייה?

א. בד"כ מנוקדת ו' החיבור בשווא, למשל: וְהוֹד וְהָדָר תלבש )איוב מ',י'(, 
וְהחתי וְהיבוסי וְהאמורי )במדבר י"ג,כ"ט(.

ב. לפני מלה הפותחת בחטף, תנוקד ו' החיבור כתנועת החטף, למשל: 
וַחֲמֵש מאות וַחֲמִשִים )שמות ל"ח,כ"ו(, וֶאֱמוּנָה מאוד )תהלים קי"ט,קל"ח(, 

וָאֳנִיוֹת תרשיש )ישעיה ס',ט'(.

ו' החיבור  לפני מלה הפותחת בשווא וכן לפני אותיות בומ"פ, תנוקד  ג. 

אומר הבעל שם טוב זיע"א, "שבשעה שמנסים את האדם, נוטלים ממנו 
את כל ההארות והמדרגות שלו, והוא שרוי אז בקטנות המוחין". ברור 
שכאשר בן אדם בגדלות מוחין, יש לו דעת ושפע של אור, בטחון והרגשה 
טובה, יש באפשרותך לעמוד כמעט בכל ניסיון ואין בזה חידוש גדול. אלא, 
אומר ה"נתיבות שלום", "העמידה בניסיון בעת הקטנות מוחין דווקא, היא 
המבחן על מדרגתו האמתית של האדם בעבודת ה'". כמו שאת אוהבת 
לעזור לחברתך ולסביבתך, המבחן האמתי שלך יהיה כאשר יגיע קושי גדול 
בפנייך או שלמשל העזרה תדרוש ממך ויתור גדול מהצרכים שלך, או ויתור 
על הפרטיות שלך, ואז פה תהיה שעת המבחן האמתי שלך לעזור לזולת. 
ולתכלית הזו אנו צריכות לשאוף, לדרגה של עזרה בכל מצב גם כשקשה.

לימוד לעומק של פרשה זאת בלבד יכול להציל את הנפש של אחת מאתנו. 
הלימוד על מידת האהבה ומידת ההתגברות, השימוש הנכון במידות השונות 
בנפש, על ההסתכלות בקשיי החיים כניסיונות מרוממים, זה ירחיק אותנו 
מהיצר הרע. לשם כך, עלינו להתחזק בכל דרך אפשרית, להאיר כל פינה 
אפילה ולרכוש את הכלים שיעזרו לנו כיחידים, כחברה, כעם, להתעלות 

ולהגיע אל המציאות הטובה המובטחת לנו. שבת שלום ומבורך! 

בשורוק, למשל: וּרְצוֹן שוכני סנה, איש וּבֵיתוֹ באו, מסך וּוִילוֹן, וּמַטֵּה האלוקים 
בידי, וּפָרַצְתָ ימה.

ד. לפני מלה הפותחת ביו"ד שוואית, תבוא ו' החיבור בחיריק, והיו"ד תהיה 
נחה, למשל: שרי יהודה וִירוּשָלַיִם, וִיהוּדָה לעולם תשב, וִיהוֹחָנָן בנו לקח.

ה. לפני הברה מוטעמת וביחוד בטעם מפסיק, וכן בצמדי מלים, תנוקד ו' 
החיבור בקמץ, למשל: קֹר וָחֹם, קַיִץ וָחֹרֶף, יוֹם וָלַיִלָה, שנות דוֹר וָדוֹר. 

כדי לרשת את הארץ. כעת, שאתה מחלק את הארץ, אם כן אינך צריך את הבן, אז 
תחזיר לי אותו. שמעתי בשם גדולים שציטטו דברי הרשב"ם הללו, והוסיפו לומר, 
שהקב"ה לא נושא פנים )לא מוותר( אפילו לאבות הקדושים, בעניינה של ארץ ישראל. 

היחס לארצנו כאישה לבעלה
אהבתנו לארץ היא כאותה האהבה של איש לאישתו, וכפי שהפסוקים ממשילים זאת 
בכל מקום. כשם שלא יעלה על הדעת לבקש מן האדם, השפוי בדעתו, שיוותר על 
אצבע של אשתו לטובת האחר, כך לגבי הארץ לא שייכים הדיבורים על וויתורים 

ואפילו תמורת אותו 'שלום' המיוחל.

מצוות ישיבת הארץ בימינו
נכון, ישנם הטוענים שכיום לא נוהגת מצוות יישוב הארץ ואפילו מביאים מקורות 
לדבריהם מדברי רבותינו הראשונים. אבל כאשר נדקדק בפרטים, נראה שאמת 
מארץ תצמח, "ומעז יצא מתוק", ואדרבה, ההפך הוא הנכון וכפי שהרמב"ן )מצוות 

עשה ד( מאריך לפרט עד כמה הדברים נכונים לנו היום. 

הסבר למאיסת הארץ אצל התלמידי חכמים
בתחילה, לא הבנתי מדוע ישנה מאיסה רבה ל"ארץ חמדה", אבל מצאתי הסבר 
המניח את הדעת בספר 'קונטרס מצוות ישיבת ארץ ישראל' )זהו ספר הלכתי הדן 
בשיטת הרמב"ם על כל הנושא של מצווה חשובה זו(. את הספר חיבר הרב יונה 
דוב בלומברג זצ"ל ושם הוא כותב משהו חשוב ומעניין. שליש מן הש"ס הבבלי 
שלנו, מורכב מאגדות חז"ל. לפעמים אגדות אלו כל כך נשגבות מבינתנו שגורמות 
לאדם הנפגש עמם לראשונה, רצון לדלג עליהם, שהרי אינו מבין עומקם וממילא 

אינו מבין את חשיבותם. הוא מעדיף להשקיע עיקר עיונו בדברים שבהם ימצא 
'שכר' לפרי עמלו. בעצם, יוצא שאת החלק הזה, לומדים בפחות דקדוק ושימת 
לב. אך 'דא עקא' )=זו הצרה(, עיקר דברי רבותינו המדברים בשבח הארץ ובכל 
הדברים הנפלאים והמתוקים שבה, נמצאים בחלק הזה של הש"ס, החלק הסיפורי. 
נראה הדבר, שדווקא התלמידי חכמים, שוכחים חיבה זו, וכפי שאומר הגר"א עתיד 
חטא המרגלים לשוב בדורנו וכשם שאז מאיסה זו הופיעה אצל גדולי האומה, כן 

עתה יפגע בגדולי ישראל דווקא. 

סיפור לא חינוכי
הגמ' במסכת בבא מציעא מספרת על ר' זירא שרצה לעלות לארץ, אבל לא יכול 
לפי שהיה תלמידו של רב יהודה. רב יהודה דרש פסוקים בספר ירמיהו, והסביר 
שלדור שלהם, הנמצאים כעת בגלות בבל, יש איסור לצאת מן הגלות. וכל היוצא 
מן הגלות ועולה לארץ ישראל עובר על מצוות עשה מן התורה. בסופו של דבר, ר' 
זירא החליט שהוא עולה לארץ מבלי לשאול את רבו. וצריך להבין, מדוע רבינא ורב 
אשי חותמי התלמוד ראו לנכון לספר לנו סיפור כל כך לא חינוכי זה – על תלמיד 
שאינו שומע לרבו. מכאן מדייק ר' אליהו כי טוב, בספרו 'ספר התודעה', שחז"ל 
רצו ללמד אותנו יסוד חשוב – שבעניינים של ארץ ישראל, לפעמים )לא תמיד!(, 
אין לשמוע לרבנים. זה נראה משלים את העניין שפתחנו - לפעמים הקב"ה מסמא 
עיניהם של הגדולים. וכפי שהנביא אלישע מעיד על עצמו, בהפטרה של פרשתנו: 

"וה' העלים ממני ולא הגיד לי".
יהי רצון מלפני אבינו שבשמיים שיקבץ פזורינו מן הגויים ויכנס נדחנו מירכתי 

ארץ אל עיר קדשו, במהרה בימינו אמן.  

ולדעתם צריך שיהיה רוב מיץ ענבים בתערובת עם המים על מנת לברך עליו 
'גפן'. והמברך על יין שרובו מים 'גפן' ברכתו לבטלה ואין קידושו נחשב קידוש.
יז. למרות שכדאי לכתחילה לקדש על יין אדום, שנאמר: אל תרא יין כי יתאדם, 

מנהג העולם לקדש גם על יין לבן )הרמב"ן פוסלו לקידוש(.
יח. והיה ולא מצא יין לקידוש בערב שבת אזי יקדש על הפת בסדר הזה: נטילת 
ידיים עם ברכה, ואחר כך שם ידיו על המפה המכסה את הפת ואומר את סדר 
הקידוש של הלילה: 'יום השישי ויכולו וכו' ' עד: 'אשר ברא אלוקים לעשות', אחר 
יניח ידו עליהם ויברך 'המוציא )במקום 'בורא פרי  מכן יגלה את הלחם משנה, 
הגפן'(, ולא בוצע, אחרי כן יכסה שוב את הלחם משנה במפה ויניח ידיו על המפה 
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רדֵֹף צְדָקָה וָחָסֶד יִמְצָא חַיִּים צְדָקָה וְכָבוֹד 

האם יש חיוב ללבוש כיפה?

ו' החיבור:

אבימלך שואל את אברהם אבינו מדוע הוא לא סיפר לו ששרה היא אישתו? אומר 
וַהֲרָגוּנִי", כלומר מכיוון  הַזֶּה  בַּמָּקוֹם  יִרְאַת אֱלֹהִים  אברהם אבינו לאבימלך "אֵין 
ששרה אימנו הייתה יפה היו יכולים להרוג אותי בשביל לקחתה. ולכאורה למה? 
וכי יהרגו אדם בשביל לקחת את אישתו, נראה שבמקומם היה מקום מסודר בחוק 
וסדר אם כן איך יגיעו למצב כזה? מלמדנו אברהם אבינו שהבסיס להכל הוא יראת 
שמיים, שבלעדי זה יכולים להגיע לדרגות שפלות מאד – רצח, וכו'. ואף-על-פי 
שהיו בעלי דרך ארץ ולא מתכוונים להרע וכמו שהעיד הקב"ה על אבימלך "גַּם 
אָנֹכִי יָדַעְתִּי כִּי בְתָם לְבָבְךָ עָשִׂיתָ זֹּאת", עדיין ללא יראת שמיים זה כלום. ואבימלך 
הבין זאת ולכן לא ענה לו. וכן ראינו ששלח אברהם אבינו את עבדו לארץ רחוקה 
למצוא אישה ליצחק ולא לקח מבנות כנען הארץ בה היה מכיוון שלא היו להן 

מידות מתוקנות ולא יכולים להגיע ליראת שמיים.
ונראה שיראת שמים זהו בסיס שחייב כל יהודי כחלק בלתי נפרד מעבודת השם 
וללא זה הכל רעועה והחטא מצוי אף-על-פי שכל כוונתו תמימה וכך אומר הנביא 
"יִרְאַת ה' הִיא אוֹצָרוֹ" ומסביר המלבי"ם 'היראה הוא האוצר ששם תאצרו את החכמה 

והדעת שהרוחתם לשמרו שם באוצר עד עולם, כלומר על-ידי 
יראת ה' תתקיים החכמה והדעת בידכם, כמו שיתקיים החוסן 
בֶן דּוֹסָא אוֹמֵר, כָּל  חֲנִינָא  'רַבִּי  יונח באוצר'. וכן באבות  אם 
שֶׁיִּרְאַת חֶטְאוֹ קוֹדֶמֶת לְחָכְמָתוֹ, חָכְמָתוֹ מִתְקַיֶּמֶת. וְכָל שֶׁחָכְמָתוֹ 
קוֹדֶמֶת לְיִרְאַת חֶטְאוֹ, אֵין חָכְמָתוֹ מִתְקַיֶּמֶת'. נמצא שגם לחכמה 
הבסיס הינו יראה שמיים שללא זה גם החכמה אינה מתקיית. 

ויראת שמיים אינה נקנית אלא רק בעמל, עמל בתורה שאין אדם יכול לקנות לא 
יראה ולא חוכמה כי אם על-ידי התורה, שכך מצאנו במשנה 'רַבִּי פִנְחָס בֶּן יָאִיר 
אוֹמֵר, זְרִיזוּת מְבִיאָה לִידֵי נְקִיּוּת, וּנְקִיּוּת מְבִיאָה לִידֵי טָהֳרָה, וְטָהֳרָה מְבִיאָה לִידֵי 
פְרִישׁוּת, וּפְרִישׁוּת מְבִיאָה לִידֵי קְדֻשָּׁה, וּקְדֻשָּׁה מְבִיאָה לִידֵי עֲנָוָה, וַעֲנָוָה מְבִיאָה לִידֵי 
יִרְאַת חֵטְא, וְיִרְאַת חֵטְא מְבִיאָה לִידֵי חֲסִידוּת, וַחֲסִידוּת מְבִיאָה לִידֵי רוּחַ הַקּדֶֹשׁ, וְרוּחַ 
הַקֹּדֶשׁ מְבִיאָה לִידֵי תְחִיַּת הַמֵּתִים, וּתְחִיַּת הַמֵּתִים בָּא עַל יְדֵי אֵלִיָּהוּ זָכוּר לַטּוֹב, אָמֵן' 

והגמרא מסבירה שהכל מתחיל בלימוד תורה.
יה"ר שנזכה ליראת שמיים אמיתית ובזכות זו לגאולה שלימה ולמשיח צידקנו בבאכי"ר. 

מספרים על יהודי שהתפלל תמיד שהקב"ה יתגלה אליו ויגלה לו את תפקידו 
בעולם. יום בהיר אחד תפילתו נענית. אלוקים מתגלה אליו ואומר לו:

"בוא ואגלה לך מה תפקידך בעולם.  אתה רואה את ההר שמול הבית שלך? 

עליך לצאת בכל בוקר מהבית ולדחוף את ההר".

היהודי מאושר, סוף סוף הוא יודע מה הייעוד שלו בחיים.

בבוקר שלמחרת הוא יוצא מהבית, מפשיל שרוולים ומתחיל לדחוף את ההר.

עוברים כמה חודשים, הוא מנסה להביט על ההר, וקולט שלא הצליח להזיז 
את ההר אפילו בסנטימטר אחד.

נשבר היהודי ומתחיל להתחנן לקב"ה שיתגלה אליו שוב. והקב"ה ברחמיו 
מתגלה ושואל: "למה נשברת?"

והיהודי עונה לו בבכי: "השתדלתי כל כך לקיים את רצונך, אבל לא הצלחתי 
במשימה, ההר לא זז כלל".

לא כתוב בפירוש בגמרא שאסור ללכת בלי כיפה, או שאסור לומר שם 
שמיים בלי כיפה. ולכן יש מחלוקת גאונים, ראשונים ופוסקים בדבר. 

והשאלה היא מה דעת מרן.

הלכות ברכות השחר: בהלכות ברכות השחר )סימן מו'(, משמע ממרן שאת 
כל הברכות הראשונות האדם מברך בלי כיפה, ורק אחרי שמגיע לברכת 
'עוטר ישראל' שם כיפה על הראש. אך היו שהסבירו שיש לו כיפה, ורק 

בברכת 'עוטר ישראל' שם כובע עליה.

הלכות ציצית: בעטיפת הטלית גדול )סימן ח, ב( אומר מרן: 'סדר העטיפה 
כדרך בני אדם שמתכסים בכסותם ועוסקים במלאכתם, פעמים בכיסוי 
הראש ופעמים בגילוי הראש'. משמע שאפשר לקרוא הברכות גם בגילוי 

הראש. 

דעת הגר"א ור' יהודה עייש: וכך הבין הגר"א על המקום, שמעיקר הדין 
אין איסור לומר שם שמיים בגילוי הראש. וכן מבין הגאון ר' יהודה עייש 
שמרן מקל מעיקר הדין ורק בסימן צא )סע' ג( מביא את שיטת המחמירים 

בתור 'יש אומרים', אבל 'סתם' דבריו להקל. 

אומר לו הקב"ה: "שים לב, לא ביקשתי להזיז את ההר, רק רציתי שתדחוף.

ועכשיו הבט על השרירים שנהיו לך בזכות העבודה שלך, הבט בראי וראה 
את הצבע שקיבלת בפנים בזכות זה... זו הייתה המטרה".

אומר הקב"ה לכל יהודי: "צא מכל הדברים המשפיעים על אישיותך והתעלה 
מעל הטבע שלך, מעל ההרגלים שלך ומעל החינוך שקיבלת, כדי שתוכל 

באמת למצוא את נקודת האמת ולהתחבר אליה לגמרי".

פעמים רבות ההבנה שלנו וההרגלים שלנו מונעים מאתנו להתקדם מבחינה 
רוחנית.

הקב"ה אומר לכל יהודי: "אם אתה באמת רוצה להצליח, עליך להניח 
את ההבנה שלך בצד ולהתבטל לגמרי לקב"ה. כך תהיה כלי לברכת ה' 

בגשמיות וברוחניות".

יהי רצון שנזכה להגיע אל "הארץ אשר אראך" כפשוטו, בגאולה אמתית 
ושלמה בקרוב ממש. 

אך עדיין קשה, שהרי מרן בסימן רו סע' ג כותב  הקושי על דבריהם: 
בפירוש שאסור לברך ברכות בגילוי הראש. וכאן מרן מביא זאת בלשון 

סתמית, ולא בתור 'יש אומרים'.

סיכום דעת מרן: לכן יותר קל להבין דעת מרן, שאסור מעיקר הדין לומר 
ברכות בגילוי הראש. וכל מה שאומרים שזה רק חסידות )ללבוש כיפה(, 
היינו רק בשעה שהולך, שאז מרן אומר )בסימן ב סעיף ו( 'לא ילך ארבע 
אמות בגילוי הראש מפני כבוד השכינה'. אבל אם זה אזכרת שם שמיים, 

זה כבר לא חסידות, ואפילו בפחות מארבע אמות, יהיה אסור.

מנהג ישראל: בכל מקרה כבר נהגו כל ישראל ללכת בכיסוי הראש, כמו 
שהעיד הרמב"ם בספרו מורה הנבוכים, וכל האחרונים ציטטו דבריו. לעומתו, 
האור זרוע כותב שרבני צרפת לא נהגו כן, ולכן בצרפת היו רגילים שהילדים 

עלו לתורה בלי כיפה. אך כיום, אין שום עדה שתקל בזה. 

להקל בדיעבד: כיון שיש מחלוקת בדבר, נוכל להקל בדיעבד לאדם שהתפלל 
ולא שם לב שהיה בלי כיפה, נכון שיש חולקים ומצריכים אותו לחזור, אבל הכלל 

בידנו 'ספק ברכות להקל'. הדבר נכון לגבי תפילה, וכל שכן לגבי שאר ברכות. 

סיפור לשבת | עמרם פרץ 

הלכה למעשה | הרב איתמר לוי 

יִרְאַת ה' הִיא אוֹצָרוֹ     הרב הראל יעקב הי"ו

ואומר: 'אשר בחר בנו וכו'עד: 'מקדש השבת' ואז בוצע פת ואוכל.
יט. מי שאין לו יין וגם פת יאכל בלא קידוש. ואין לקדש על מאכל אחר.

כ. לא קידש בליל שבת בין במזיד בין בשוגג יש לו תשלומים למחר כל היום ויאמר 
כל הקידוש חוץ מ'ויכולו'.

כא. כוס יין שטעמו ממנו מעט הופך כוס זו ל"כוס פגום", דהיינו שהוא נפגם לקידוש, ניתן 
לתקן כוס פגום זה על ידי הוספת מעט מים או יין מן הבקבוק לכוס, ואז יהיה ראוי לקידוש.
כב. יין שריחו חומץ וטעמו יין - ניתן לקדש עליו כיוון שהולכים בזה אחר הטעם.
כג. סוחט אדם אשכול ענבים )לא בשבת( ואומר עליו קידוש היום )מרן(, אולם יש 

עדיפות ליין ישן שלפחות עברו עליו ארבעים יום.  

לע"נ אסתר בת 
זוהרה ז"ל

לע"נ דוד ברוך בן 
מזל הי"ד

לע"נ עזר ואליאן 
דרמון ז"ל

לע"נ חנניה בר חנה 
ז"ל

לע"נ נפתלי בר 
אמימה ז"ל

לע"נ תמר בת 
רחל ז"ל

לע"נ ר' ישראל 
גבאי בר איזה ז"ל

לע"נ סרח בת 
חביבה ז"ל
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לע"נ יוסף בן חנה 
ז"ל


